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ČESKO: Ministerstvo práce a sociálních věcí plánuje v příštím roce a půl snížit počet
zaměstnanců o dva a půl tisíce. Informoval o tom ministr Marian Jurečka (KDU-ČSL) v
pořadu Otázky Václava Moravce České televize. Toto opatření podle něj ušetří peníze na
zvýšení platů zaměstnanců úřadů spadajících pod resort, i na provoz budov úřadů.

Velká část nedělní televizní debaty se věnovala důchodové reformě. Tu má Jurečka v plánu předložit
začátkem října. Kromě toho, že se jeho resort věnuje právě důchodům, usilovně se podle něj pracuje
na digitalizaci. „Na mém resortu postupuje digitalizace obrovskou rychlostí. Online lze žádat
o rodičák a brzy začne platit legislativa, která umožní internetovou žádost o důchod. Další opatření
budou následovat,“ uvedl Jurečka.

„Během příštího roku a půl snížím počet zaměstnanců o deset procent, to znamená o dva a půl tisíce
lidí méně bude na našem resortu. Díky digitalizaci, která tam mohla být udělaná deset let, ušetříme
peníze nejen na platy těch lidí, ale i na prostory, které dnes musíme vytápět, svítit tam, udržovat ty
budovy. Padesát procent lidí zhruba do roka a půl nebude na ty úřady chodit, udělají to na pár kliků
z domova,“ dodal Jurečka. Neuvedl konkrétně, o zaměstnance jakých úřadů půjde.

Několik stovek míst chce Jurečkův resort podle vyjádření pro e15 zrušit v průběhu prvních týdnů
příštího roku. „Zastavil jsem nábory nových lidí na pozicích referentů, případně přesunujeme
agendy. Snažíme se využívat přirozenou fluktuaci danou důchodovým věkem nebo mateřskými
či rodičovskými dovolenými, abychom nemuseli vyplácet odstupné,“ citoval ministra
Jurečku v uplynulém týdnu web e15. Po osekání stavů chce pak ministr přidat hlavně těm, kterým
naroste objem práce. Jejich platy by rád navýšil alespoň o tři procenta.

Jurečka také zmínil, že v prvním čtvrtletí příštího roku předloží do Sněmovny novelu, která má
zjednodušit sociální dávky. Platit by měla od 1. ledna 2025. „Data nám nebudou nosit lidi, my si ta
data budeme schopni v devadesáti procentech stahovat z registrů, kde ta data stát už dávno má,“
popsal. O kolik druhů dávek se systém zmenší, nebyl schopen říct. Je podle něj reálné, že systém
dávek je možné zpřehlednit o polovinu. „Já jsem vzal ty nejlepší, kteří toto dělali v bankovním
sektoru, kteří opravdu znají ty slepé cesty. A tyto nejlepší lidi máme dneska na MPSV,“ dodal.

Důchodová reforma
Jurečka zároveň věří, že vláda uspěje u Ústavního soudu v případě již schválených změn
v důchodovém systému, které napadlo opoziční hnutí ANO. V úspěch věří i u další schválené změny
důchodového systému, kterou chce ANO rovněž napadnout. Stínový premiér vlády ANO Karel
Havlíček v ČT řekl, že zatím neví, kdy tento návrh ANO podá.

Hnutí ANO se již dříve obrátilo na Ústavní soud v případě schváleného návrhu na omezení letošní
červnové valorizace důchodů. Hnutí se chce na Ústavní soud obrátit i v případě novější novely
schválené v létě, která upravuje mimo jiné předčasné odchody do důchodu. Havlíček připomněl, že v
případě první stížnosti k soudu to trvalo dva až tři měsíce. Prohlásil, že pokud by Ústavní soud
vyhověl návrhům hnutí ANO v obou případech, pak by to znamenalo konec současné vlády a
předčasné volby.

Jurečka s tím ale nesouhlasil a označil to za „mantru“ ANO. „Já nepředpokládám, že taková situace
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nastane. My jsme připraveni u Ústavního soudu velmi kvalitně obhájit naše kroky,“ řekl Jurečka. „Já
předpokládám, že u Ústavního soudu uspějeme,“ dodal. Jurečka naopak Havlíčkovi řekl, že bývalá
vláda Andreje Babiše (ANO) neudělala v důchodech nic.

Bývalý premiér a také bývalý ministr práce Vladimír Špidla (SOCDEM) uvedl, že návrh k Ústavnímu
soudu na zrušení změn zákona je namístě. Některé věci se podle něj daly udělat lépe a řada námitek
podle něj není planých. Špidla odmítl, že by důchody byly neufinancovatelné. S odvoláním
na Národní rozpočtovou radu uvedl, že v roce 2050 bude nutné dávat na důchod 12 procent hrubého
domácího produktu, což je podle něj možné.

Prezident Petr Pavel podepsal novelu, která přináší zpřísnění pravidel předčasných důchodů
či zpomalení řádné lednové valorizace penzí, v pátek 1. září. Novela přichází kromě jiného s tím, že
nynější mimořádné valorizace při vyšším růstu cen nahradí dočasný přídavek. Při pravidelných
lednových valorizacích se penze nyní zvyšují o inflaci a o polovinu růstu reálných mezd. Od příštího
roku by se měl brát v úvahu výhradně růst cen pro domácnosti důchodců. Započítávat se bude
třetina růstu reálných mezd, jako tomu bylo před rokem 2018.
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